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Pa kontoret veg-i-vegg sitter overingenier
Svein Solbj0rg. Han er en travelt opptatt
vegmann stort sett hele aret. I lopet av
h0sten Ifjor, reglstrerte jeg merkbare for-
andringer med ham. Ikke ford! vl hadde
fatt ny vegsjef, eller ford! vl hadde fatt en
ny organlsasjon, eller ford! han ganske
nyllg var.blitt utpekt som leder for veg-
sjefens stab. Forandringene, mener jeg,
hadde heller ikke sin bakgrunn i at vi da
hadde en organisasjon som ikke var fulit

ut operativ. Nei da, Svein Solbjorg, strat-
egen, planleggeren, ordensmannen og
vegkontorets «7'sans» og «Hvem Hva
Hvor» i en og samme person, var da

mine forste travie registreringer ble gjort,
godt i gang med arbeidet med Norsk veg-
og vegtrafikkplan 1998-2007. Na bar
pan passert 1/3 av prosessen. Tempoet,
travelheten, tidsskjemaet, innholdet og

resultatet av arbeidet bans, med det vik-

tige dokumentet opptar planleggeren pa
andre sida av lettveggen, like foran nesen
min, mange ganger sterkere na i februar
enn i oktober for fem maneder siden. I
perioden han, og alle vi andre er inne i,
tor jeg pasta han er etaten i fylket, veg-
brukeren og fylkespolitikerene sin viktig-

ste vegmann.

Sa far alle dere andre vegvesenansatte i
fylket ha meg unnskyldt for den pastan-
den.

La meg, bare sann for ordens skyld,
fortelle at bidragsyteren til Vegdirektoratet

sift forslag pa stamvegnettet og mannen
bak planlegginga og samordninga av
Statens vegvesen Mere og Romsdal sift
forelopige forslag til strategier for utbyg-

ging av riksvegnettet i 10 ars-perioden fra
1997, innfridde den forste stramme tids-
fristen. Den var satt til 1. mars.

Jeg bar alt pastatt at kollegaen min er
var viktigste mann. Den pastanden for-
svarer jeg gjennom a hevde at dokumen

tet, som alle vegvesenansatte bor vsre
forpliktet til i minste fall a kjenne deler av,
blir det viktigste styringsdokumentet eta
ten noen gang bar hatt til radighet, nar
det er ferdig. For Norsk veg-og vegtrafikk
plan vil i stor grad vaere bestemmende for
alt Statens vegvesen More og Romsdal
skal gjore pa riksvegnettet i eget fylke,
langt inn i neste tusenar.

Tenk pa det, du! Tenk samtidig, du
som leser dette, pa hva dokumentet betyr
for deg som ansatt, for dine arbeidsopp-
gaver og arbeidsplass i fremtiden. For
vegplandokumentet kommer, n$rmest i
detalj, til a beskrive hvordan vi skal lose
de mange og sveert ulike vegoppgavene
som ligger i loypa foran oss.

Na bender det at jeg av og til deiser
ned pa gjestestolen pa kontoret til Svein,
for a aviure han noen hemmeligheter,

eller fordi en gammel journalistisk nese
snuser pa noe den tror kan vaere en
nyhet i planprosessen, men som oftest
for a sla av en liten prat. Nyhetene i den-

ne vegplana (jeg regner med at de fleste
etter hvert kjenner til disse) er at i mindre
grad enn for skal den politiske styringa
rettes mot enkeltprosjekt. Planen skal ha
et ti-ars perspektiv og den skal rulleres
hvert fjerde ar. Nytt er det kanskje ogsa
for noen, at det saers viktige vegplando

kumentet og var fremtids lilie «bibel» (om
jeg kan bruke et sikt uttrykk), er bygd opp
omkring fire hovedstrategier; framkom-
melighet, trafikksikkerhet, miljo og til slutt
distriktsstrategien.

Na skal jeg med en gang innromme
at jeg ikke bar gjort opptak eller bar tatt
notater fra vare loslige samtaler om veg
plana. Likevel vil jeg fro at Svein ville ha
ordlagt seg omtrent slik om han skulle
skal forklart og utdypet n^rmere de fire

strategiene som er lagt til grunn i arbeidet

med dokumentet:

"Overgangen til en planperiode pa 10
ar, gir oss langt bedre oversikt enn tidli-
gere. Innenfor hver av strategiene arbei-
des det med a finne fram til de tiltakene vi

mener og tror vil gi storst effekt i forhold
til hensikten med strategien. Pa bakgrunn
av strategiene blir det laget en anbefalt

strategi for hele fylket. Formalet med stra
tegien er a vise hva vi kan oppna innenfor
viktige malomrader med de virkemidler vi

bar til disposisjon. Den politiske styringa
skal ga mer pa hva for en virkning veg-og
vegtrafikkpolitikken bar pa overordnede
politiske mal. For stamvegrutene er det
lagt opp til sterkere sentral styring, der
vegruter i storre grad enn tidligere blir
satt i sammenheng. Ei vegrute kan ga
gjennom flere fylker, og konsekvensen
kan bli at all innsats pa ei rule kan bli kon-
sentrert til et fylke».

Han bar mange retningslinjer a foige.
Foringene og det omfattende og kompli-
serte regelverket, i det arbeidet han enna
bar mer enn halvannet ar igjen av, for

han ser slutten pa prosessen gjennom

den fylkespolitiske behandlinga av hand-
lingsprogrammet i desembertinget 1997,
er mange og klare. Jeg kan jo fortelle at
retningslinjene alene veier sann omtrent
8 kilo. Hvor mange kilo papir det vil bli
produsert for dokumentet er ferdig og
hvor mye Norsk veg-og vegtrafikkplan
1998-2007 til slutt veier, vet ingen.

Sann belt til slutt Svein, er det et vanske-

lig arbeid?
«Ja, nar behovene er store og veg-

onskene mange, blir prioriteringene van-
skelige».

Tror jeg Svein villa^ha svart.
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Straumhaug bru
ferdig
Fredag 2. februar stod den nye Straumhaug bru
over Vevangstraumen, ferdig til a ta i mot biiistar
pa riksveg 64 meilom Orjavik og Vevang. Flaske
halsen I Bjornevlkstraumen er dermed historie.

Arbeidet med nybrua i Bjorne-
vikstraumen tok til 1 april i fjor, og er
Bin sentral del i opprustninga av
strekninga 0rjavik-Vevang. Den nye
brua er 110 meter iang, 15 meter hog
og atte meter brei. Rekkverk og skli-
kant er pa plass, og berre litt smapus-
sing star igjen.

- Jobben bar gatt greit, utan problem
av noko slag, seier arbeidsleiar Tor
Inge Kleivenes, som saman med dyk-
tige fagarbeidarar har bygd brua i regi
av Vegvesenet.

- Det at bru-delen av opprustningsar-
beidet no er avslutta, betyr storre
tryggleik for bilistane p& strekninga,
seier Kleivenes. Den gamie kronglete
brua, har vore offer for mykje kritikk

etter a ha vore ulykkespunkt og kjelde
til irritasjon for bilistane som ferdast
her.

Den nye Straumhaug bru er eit stort
framsteg. Vegstrekninga har stor tra-
fikk, og det er difor viktig at brua er i
god og skikkeleg stand. Den gamIe
brua skal rivast, og vert erstatta med
ei ny, mindre bru, som vert ein del av
gangvegen knytt til opprustningsar-
beidet. Ogsa denne brua skal stoy-
past i Vegvesenets eigen regi.

Sidan arbeidet med Atlanterhavsveg-
en tok til i 1983, har Eide kommune
jobba malbevisst for a ruste opp riks
veg 64 meilom 0rjavik og Vevang.
Prislappen pa den ferdige strekninga
er 16,7 millionar kroner.

- Ei barriere er broten n&r ein sa sen
tral del av den kritiserte vegstrek
ninga star ferdig, seier Kleivenes.

Med den nye brua og ny veg pa beg-
ge sider fram til Gaustad, star det att
4,35 km grusveg.

- Vi arbeider aktivt for k fa denne
strekninga inn i neste vegplanperio-
de, seier ordforar i Eide kommune,
Oddbjorn Silseth. Kommunen har eit
malretta opplegg pa gang, retta mot
fylkespolitikarane, som no er i full
gang med a forebu behandlinga av
vegplanen for del neste ti ara. Vi er
budde pa § fore denne kampen heilt
fram til Stortinget, seier Silseth.

Hild Nordal
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Vegvesenet har dei siste ara prevd a paverke
trafikantane sine val av vinterdekk.

Hovudkonklusjonen i ein rapport fra
Transportokonomisk institutt, heile
vinteren sett under eitt, er at det ikkje
finnast meiningsfutle ulikskapar i
sjansane for a verte involvert i uhell
mellom keyring med piggdekk og
keyring med piggfrie vinterdekk, gitt
at aiie andre karakteristika ved ferar
og bii er dei samme.

Rapporten tek opp kva betydning vin
terdekk med eller utan piggar har for
trafikktryggieiken, og har hatt som
hovudmal a finne ut om bruk av pigg
frie vinterdekk aukar eller reduserer
ulykkesrisikoen om vinteren, saman-
likna med piggdekk.

IVled bakgrunn i dei negative konse-
kvensane som fylgje av utstrekt pigg-
dekkbruk, og det at mange trafikantar
sannsynlegvis vil kunne klare seg
med pigQfrie dekk om vinteren, har
Vegvesenet dei siste ara provd k
paverke trafikantane sine val av vin-
lerdekk. Piggane sin effekt pa trygg-
leiken, samanlikna med piggfrie dekk,
har vore ukjend.

I  samarbeid med Gjensidige forsik-

ring vart dekk pa bilar som har vore
innblanda i uhell, samanlikna med
dekk pa bilar som ikkje har vore inn
blanda i uhell. Det vart sendt ut spor-
jeskjema til eigarar av ca. 17 000 bilar
med rapportert skade, og 20 000 til-
feldig valde bilar forsikra i Gjensidige.
Svarprosenten var pa berre 35,5 % ,
og mange av dei returnerte skjema
var mangelfullt utfylte.

Det viser seg synlege ulikskapar mel
lom forarar som vel piggdekk, og dei
som vel piggfrie dekk. Dei som vel
piggfrie dekk til bilane sine er gjerne
menn, har nyare bilar, kayrer langt,
og er meir opptekne av kayrekomfort
enn dei som vel piggdekk. Piggdekk-
tilhengarane seier at det a unngS
ulykker, minimere eigne kostnader.

auke sjansen for a kome seg fram, og
hensyn til andre som brukar bilen, er
viktig nar dei vel dekk.

Det kan peike i den retning at det pa
sna og isfare er minst sannsynleg a
kome ut for uhell nar ein brukar pigg
dekk, medan ein med piggfrie vinter
dekk minst sannsynleg kjem ut for
uhell pa bar veg. Desse ulikskapane
er ikkje viktige.

Resultatet av denne undersakinga er
ikkje utan vidare gyldig dersom ande-
len av piggfrie vinterdekk aukar
vesentleg, bl.a. fordi friksjonsforholda
p^ sna og is vert paverka av for-
delinga av piggdekk og piggfrie dekk i
trafikken.

Hild Nordal



Fagbrev er
malet!
I kantina pa Romsdal vidaregaande skule, moter
vi Rune Oshaug, 20 ar, fra Molde. Etter 3-arig
yrkesskule, har Rune no fatt laerlingekontrakt i
Statens vegvesen. Malet er fagbrev i betong-
arbeidarfaget etter endt prakslsperiode.

Eg var lei av i sitte pa skuiebenken,
og ville gjerne preve meg ute i
arbeidslivet. Laerlingeordninga i
Vegvesenet er eit godt tilbod, seier
Rune Oshaug.

Forre veke motte vi Rune i arbeid

med rekkverket pa den nye
Straumhaug bru. 1 dag er ban altsa
pa skulen, og repeterer teorl fra tid-
legare skulear.

- Lcerlingeperioden er omtrent som
det siste aret pa yrkesskulen, med
fire dagar i veka ute i praksis, og ein
dag med teori pa skulen. Ein fordel er
saklart at eg som laerling far lonn for
arbeidet eg gjer. Dette gjer nok sift til
betre psykisk innsats, seier Rune.
Motivasjonen er viktig for arbeidet ein
utforer.

- Kvifor valde du a verte laerling?

- Eg var vel lei av a sitte pa skuieben
ken, og vilie gjerne prove meg ute i
arbeidslivet. Som eg nemnde tidlega-
re far eg lonn i laerlingeperioden, og
dette var klart ein avgjerande faktor
for valet. Ein del av del eg gjekk pa
yrkesskulen i lag med, er i dag utplas-
serte i ulike bedrifter. Gjennom denne
ordninga far ein ikkje betalt for det ein
gjer, og eg har ofte hoyrt at dei
utplasserte foier seg utnytta som
gratis arbeidskraft. Dei star likevel pa
for a fa ein fot innanfor pii arbeids-
marknaden.

- Kva arbeidsoppgaver har du?

- Den siste veka har eg vore ute pa
Straumhaug bru der vi har drive pa
med diverse etterarbeid. No nar den

ne brua er ferdig, skal vi fortsette med
den gamie brua. Den skal vi rive, og
det skal byggjast ny bru i samband
med eit gangvegprosjekt pli same
staden. Dette er lift uvant arbeid for

I

Rune vil ut i arbeidslivet
meg, ettersom eg i praksisperioden
pa yrkesskulen jobba pa aniegg. Eg
har ikkje vore borti kai- og brukon-
struksjonar tidlegare, men eg vert
godt instruert og opplaerd, smiler
Rune.

- Korleis opplever du arbeidsstaden
og arbeidsmiljoet?

- Sa langt i laerlingeperioden har eg
trivest veldig godt. Eg har vorte godt
motteken av dei andre arbeidarane,
som er svaert greie folk. Det har vore

lett a kome i kontakt med dei, dei for-
tel og forklarar kva eg skal gjere, og
viser i det heile at dei tek ansvar.

- Har du planar am a ta fagbrev?

- Ja, m^let er a ta fagbrev. Teori-
eksamen vart eg ferdig med pa yrkes
skulen, teorien vi har i ar er ekstra
repetisjon. Etter endt praksisperiode,
som er eitt og eit halvt til to ̂ r, er pla-
nen altsa S g& opp til fagprova i
betongarbeidarfaget. Praksisen eg far
gjennom laerlingeperioden kjem nok

godt med nar eg seinare skal sokje
arbeid, og med bestatt fagprove stiller
eg enda sterkare, seier Rune.

Skuleklokka ringjer og Rune ma ga til
time.

- Det a vere laerling i Vegvesenet kan
absolutt anbefalast, seier ban, og
vender tommelen opp for han for-
svinn ut dora.

Hlld Nordal

Interessert
i fagbrev?
Det er i dag to vegar som forer
fram til fagbrev. Den mest kjende
maten er gjennom laerlingekon
trakt med avsluttande fagprove og
evt. teoriprove, men i alle fag som
er lagde inn under lov om fagopp-
laering, kan ein ogsa verte fagar-
beidar utan a ha vore i eit laerling-
forhold. Dette kallar vi § 20-kandi-
dat. Om ein skulle velje denne sis
te framgangsmaten, ma ein opp-
fylle to krav:

- Praksis som svarer til laeretida

i faget + 25 prosent, samt be-
sta fagprova.

- Besta teoriprova i faget.

Bade pa vegkontoret og i
Vegdirektoratet har vi no byrja
vurdere om vi skal ga ut og aktivt

prove a fa folk til a skaffe seg fag
brev som § 20-kandidatar. I forste

omgang tenkjer vi oss innanfor
faga bygg- og aniegg og maskin-
forarfaget. For vare folk er det
vanlegvis greit a skaffe seg nok
relevant praksis, som er 45 mnd.
Praksisen ma godkjennast av fag-
opplseringsnemnda. Det vanske-
lege har vore a skaffe seg den
teoretiske bakgrunnen som er kra-
vet for a greie teoriprova. Grovt
sagt tilsvarer teorikravet pensum
fra 2 ars yrkes-Zvidaregaande sku
le. Det vi no vurderer, er a fa til eit

opplegg basert pa brevkurs og
undervisning, i forkant av det indi-

viduelle arbeidet med fagbreva. Vi
vil ogsa undersokje om det er
muleg at vi kan dekkje utgiftene,
heilt eller delvis. Pa det noveran-

de stadie er vi av omsyn til den
vidare planlegginga, berre ute
etter a fa vite kor mange som er
interesserte i at vi arbeider vidare

med eit slikt opplegg, utan at ein
no bind seg opp til a melde seg
pa. Kort sagt; er du interessert, og
villeg til a bruke ein del av fritida til
a skaffe deg fagbrev, kontakt Berit
Brendskag Lied ved personalsek-
sjonen for 20. mars -96.

P.S. Dei som har meldt seg tidle
gare, treng ikkje gjere dette oppatt
no.

Johan Sudman



Norsk veg-og vegtrafikkpLan 1998-2007:

- Da Vegdirektoratet 1. mars i ar la fram eit forebels
forslag til strategiar for utbygging av stamvegnettet I
10-arsperioden etter 1998, markerte det at forste
etappe av arbeidet med Norsk veg- og vegtrafikk-
plan 1998-2007 er avslutta. Samtidig skal var og del
18 andre vegsjefane i landet ha lagt fram sine fram-
legg til strategiar for resten av verksemda i kvart fyl-
ke, fortel Svein Solbjorg, som leier NVVP-utredning-
ane i More og Romsdal.

F0r sluttstrek vert sett, vil sikkert mange

framlegg til endringar ha kome, sier Svein
Solbj0rg.

Men prosessen er lang og omfat-
tande. Vegplandokumentet skal etter
1. mars til hoyring 1 kommunene.
Fylket skal drofte planane i samferds-
leutval og fylkesutval, og med slutt-
handsaming 1 fylkestinget i juni I ar.
Vegdirektoratet sitt endelege fram
legg til Norsk veg- og vegtrafikkplan
1998-2007 skal leggjast fram for
samferdsledepartementet 1. oktober i
ar. Pa grunnlag av dette skal sam
ferdsledepartementet fremje el stor-
tingsmelding varen 1997, med fiand-
saming i Stortinget for sommaren.
Etter at Stortinget har handsama pla-
nen, skal vegkontoret utarbeide ein
handlingsplan for planperioden med
proritering av tlltak og prosjekt.

Svein Solbjorg seier overgangen
til ein planperiode pa 10 ar, vil gje
langt betre oversikt enn tidlegare.
- Men i More og Romsdal er stor-

delen av planleggingsrammane alt
bundne opp for perioden 1998-2001.
For del siste seks ara i perioden er
det ein foresetnad a setje av nok mid-
iar til ombygging av del siste riksveg-
parsellane i fylket som har grus-
dekke. Rassikring er eit anna omrade
vi ma ta med her. Vi ma ogsa halde
fram arbeidet med bygging av gang-
og sykkelvegar. For sluttstrek vert
sett, vil sikkert mange framlegg til
endringar ha kome, seier Svein
Solbjorg.

Stamvegnettet i fylket har i dag
delvis lag standard. Kan det bli
betring, eller kva?
- Ingen veit noko sikkert no, men

vi hapar sjolvsagt at More og
Romsdal kan kome brukbart ut nar

det gjeld loyvingane til stamvegnettet.
Forslag til prioritering av stamvegnet
tet har hittil vore ei oppgave palagt
kvart fylke i likskap med prioritering
av det ovrige vegnettet. Ei av end-
ringane i komande planperiode er at
stamvegprioriteringa skal skje uav-
henglg av fylkesgrensane. Derfor er
det Vegdirektoratet som arbeider
med strategien for stamvegnettet.
- Endringane av styringssystemet

skal bidra til auka malstyring og stra-
tegisk innretning eller profil innan
vegsektoren. Den overordna politiske
styringa skal i storre grad enn tidlega
re knytast til veg- og vegsystem, og til
del verknadane som vegpolitikken
har for overordna politiske mal. Dette
tilseier at den politiske styringa
skal fokusere mindre pa hand-
saming av enkeltprosjekt og
meir pa vurdering av val mel-
lom strategiar, seier Svein
Solbjorg.

Tidlegare vegsjef Eivind
Vollset, som har samla og
utarbeid frasegnene fra
kommunene og interesse-
organisasjonane, seier at
det er interessant a merke

seg at det er brei semje om ^
a satse pa ombygging, for-
sterking og utbetring av eksis-
terande vegnett.
- Det same kan seiast om

onsket om vidare utbygging av
gang- og sykkelvegnettet, og
ulike trafikktryggingstiltak. Nar

det gjelde storprosjekt og fjordkrys-
singar, er det fem prosjekt som er
spesielt dregne fram fra fleire kom-
muner. Bru over Skodjestraumen,
Tresfjordbrua, Imarsundbrua, Eik-
sundsambandet og Todalsfjord-
prosjektet er dei som er nemnte.

Dessutan er rassikring eit omrade
som fleire kommuner er opptekne av.
Konklusjonen ein kan trekke ut fra
denne hoyringsrunden, er at kommu
nene meiner oppgavane i dei 10 ara
etter 1997 for det meste ligg i eksiste-
rande vegnett.
- Frasegnene fra interesseorgani-

sasjonane spriker ein del, men det er
likevel noksa mange sams syns-
punkt. Det er stor tilslutning om opp-
rusting av eksisterande vegnett.
Bort med flaske-

halsar
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Yi far betre oversikt
som hindrar oppskriving til 10 tonn
aksellast, auka ferjefrekvens og var-
semd med storprosjekt, som kostar
mykje og hindrar meir naerliggande
tiltak og ulike krav til trafikktryggings-
tiltak er noko av dat som kjam fram,
fortel Eivind Vollset.

Men kor mykje kan More og
Romsdal rekne med til stamvegut-
bygging i komande planperiode,
Svein Solbjorg?

_ I den tilradde strategien er det

lagt til grunn eit investeringsbelop pa
20 milliarder kroner for heile landet.
Vi treng 50 milliarder om heile stam-

vegnettet i landet skal fa tilfredsstil-
lande standard. Det er foreslatt tdtalt

2,2 milliarder kroner til stamvegrutene
som gar gjennom More og Romsdal.
Forslaget fordeler seg med 1 milliard
pa riksveg 1, Bergen-Alesund, 0,7
milliarder pa riksveg 1/65/71 og knapt
0,5 milliarder pa riksveg 9 Dombas-
Alesund. I More og Romsdal tyder alt
pa at mykje midlar kjem til a ga med
til bygging av ny veg Blindheim-
Breivika-Lerstad i Alesund. Det er
vidare lagt opp til a bruke mykje
midlar til ombygginga pa riksveg 9 av
dei attstaande tronge partia og under-

gangane mellom Verma og
Vagstranda i Romsdalen.

Pa strekninga Kjel-
botn-Klett, i ruta

Alesund-Trondheim, legg forslaget
opp til a prioritere hogst dei strekning-
ane som bar svaert lita vegbreidde
der einskilde parti no berre er fire
meter brei. Dermed vert det omfattan-

de ombygging av riksveg 71 fra
Leirvika, aust for Valsoya, til fylkes-
grensa mot Sor-Trondelag og vidare
derifra til Stormyra ved kryss med
riksveg 680, fortel Svein Solbjorg.

Stamvegnettet er mykje omtalt.

Kva med riks- og fylkesvegnettet?
- Tiltak i det eksisterande veg-

nettet vil ha hogst prioriterting i plan-
perioden. Eit viktig mal vil vere a fa
fast dekke pa dei resterande ca. 70
km med riksveg som har grusdekke.
Rassikringstiltak og ombygging av
smale vegstrekningar og strekningar
med lag bereevne er viktig a fa gjen-
nomfort. Samstundes ma ein del

eksisterande bruer, som er svake, bli

avioyst av nye. Det vil ogsa vere vik
tig a kunne fa ein del midlar til ombyg
ging av vegar ved tettstader av
omsyn til trafikkawikling, trafikktrygg-
leik og miljo. I fylket er det framleis
onskje om bygging av fleire store
vegprosjekt, men framleis bor inn-
satsen i bygging av gang- og sykkel-
vegar, tiltak for trafikktyggleik, miljotil-
tak, busslommer, oppsetting av le-
skur og bygging av rasteplassar hal-
dast oppe pa eit hogt niva i heile peri-
oden 1998-2007. Eiksundsambandet

vil bli gjennomfort i kommande plan
periode. Dersom det blir satsa sa vidt
sterkt pa tiltak i det eksisterande riks-
vegnettet, vil det neppe bli midlar til
fullforing av andre store vegprosjekt
som Nordoyvegen, Averoytunnelen,
Todalsfjordprosjektet og Imarsund-
prosjektet. Det kan kanskje vere von
om oppstart pa eitt eller to av desse
prosjekta sist i planperioden.
- 700 km av fylkesvegnettet vart

har grusdekke, og mange vegstrek
ningar har dessutan lag bereevne.
Mange gardsbruk og bedrifter ligg
ved fylkesvegar. Darlege fylkesvegar
er til stor ulempe for dei mange tunge
transportane til og fra gardsbruk og
bedrifter, og for skogsbruksnaeringa,
seier Svein Solbjorg.



Is faain, 0yvind Sunde og Svein Brath^
rskring som sammen med Arild Hervii
sset bar sett pi erfaringene med bom-
'jekter. (Fata: Kjell Herskejdal)
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Trafikksvake ferjeavl0sningsprosjekter:

OffentUg finansiering
- bedre enn bompenger
Offentlig finansiering er samfunnsokonomisk bedre enn bompenge-
finansiering i relativt trafikksvake ferjeaviosningsprosjekter, fastslar More-
forskning som pa oppdrag fra Samferdselsdepartementet bar evaluert fem
eksisterende bompengeprosjekter og en bomring.

Bompengeprosjektene som er med i
undersokelsen, er Skalavegen (apnet
1991), Krifast (apnet 1992), Alesund-
stunnelene (apnet 1987-89), Helge-
landsbrua (apnet 1991) og Askoy-
brua (apnet 1992). 1 tillegg bar man
vurdert bompengefinansiering i for-
hold til offentlig finansiering for bom-
ringer. Tallene man bygger pa ligger
tett opptil situasjonen for «Osloringen».

Forskerne bar estimert ulempekost-
nader for de enkelte prosjektene ut
fra en aweining av kostnader ved tra-
fikkavvising og innkreving pa den ene
sida og skattetapet ved offentlige
investeringer pa den andre.

Dyr innkreving
Grunnen til at relativt trafikksvake

bompengeprosjekter etter forskernes

mening tjener pa en offentlig finansie
ring, er at kostnadene ved a kreve inn
pengene og den trafikkavvisingen
bompengene forer til, overstiger det
bva det vll koste a oke skatter og
avgifter for a finansiere prosjektet.
Det koster normal! 15-20 prosent av
de totale bompengeinntektene a kre
ve inn pengene. Det er liten forskjell i
innkrevingskostnadene mellom bom-
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Skilavegen er et av bompengeprosjektene
som var med i unders0kelsen.

pengeprosjekter rundt byene og ferje-
avl0sningsiDrosjekter.

Bompengeringene bar imidlertid
betydelig lavere takster enn ferjeav-
I0sningsprosjektene.

Dagens ordning med bompengefi-
nansiering er ifelge forskernes rap
port bare nest beste alternativ for
bade Skalavegen, Krifast og Alesunds-
tunnelene og det tredje beste alterna-
tivet for Helgelandsbrua, hvor forsker-

ne mener a kunne dokumentere at
det mest lonnsomme alternativet er
et offentlig finansiert prosjekt realisert
j ar 1, og at dette ville gitt et samfunns-
okonomisk overskudd pa 143 millio-

ner kroner. Ved offentlig fullfinans-
jering er det forutsatt en dobling av
trafikken sammenlignet med siste
driftsar for ferja, eller ca. 80 prosent
tiiiegg til dagens trafikk. Det nest bes
te alternativet for Helgelandsbrua ville
ha vaert en utsatt offentlig investering
j  ti ar som ville gitt et overskudd pa
51 miilioner kroner, eller en resultat-
forbedring pa 40 miilioner kroner i for-
hold til dagens bompengeordning.

Askoybrua

Nar det gjelder Askoybrua blir bom-
penge finansiering etter denne
modellen nesten like lonnsom som
offentlig finansiering. Det er bare
marginale forskjeller i forhold til et
offentlig prosjekt realisert i ar 1.
Askoybrua bar lave investerings-

kostnader (7 prosent av inntektene
mot gjennomsnittlig 15 prosent).

Bade Skalavegen, Krifast og
Askoybrua er lonnsomme prosjekter
med den finansieringsformen som er
valgt, mens Helgelandsbrua er et
marginalt lonnsomt prosjekt. Derimot
framstar Alesundstunnelene som et

ulonnsomt prosjekt, der det minst
ulonnsomme ville vaert en utsatt

offentlig finansiering. Forskerne som
bar gjennomfort denne undersokel-
sen er Svein Bratben, Arild Hervik,

Erik Nesset, Lasse Braein og 0yvind
Sunde. Rapporten er lagt fram i et
befte pa vel 140 sider. De under-
streker at gjennomgangen er knyttet

til et utvalg gjennomforte bompenge-
prosjekter og at evalueringen er gjort
kort tid etter apning. De bar sett pa
den transportokonomiske nytten. Det
er ikke tatt bensyn til eksterne virk-
ninger knyttet til miljo og n^ringsliv.
Selv om erfaringene peker i retning
av at prosjektene er lonnsomme

(bortsett fra Alesundstunnelene),
mener de at man ma veere varsom

med a overfore erfaringene til andre
prosjekter.

Salbusbrua, Hitra/Froya-prosjek-
tet, Kvisti bru og Nordkappsambandet
peker seg ut og bor evalueres pa
samme maten, mener de.

Kjell Herskedal

36 skylder 8,6 miUiarder
Det er i dag 36 bompengeprosjekter pa riksvegnettet i Norge.
Dreye 20 prosent av disse er tradisjonelle ferjeavlosnings-
prosjekter, mens seks kan kalles rene byprosjekter (Oslo, Bergen,
Trondheim, Kristiansand, Skien/Porsgrunn og Tromso).
Bompengeselskapene tar vanligvis opp Ian for § finansiere sin
del av et prosjekt. L^nene betjenes sa ved hjeip av bompenger
fra trafikantene som broker aniegget.
Ved arsskiftet 1994/95 hadde bompengeselskapene en gjeld
p^ 8,6 milliarder kroner. Dette var omtrent uendret fram til
utgangen av 1995. Gjelden for selskapene som eksisterer I
dag vll avta til ca. 2 milliarder kroner i iir 2006.
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Slik har vi det i Det nye Vegvesenet

Nytt namn og meir papir
Det nye Vegvesenet har no fungert i omiag elt halvt ar. Pa jakt etter ein
stemningsrapport fra desse seks manadene, tek vi turen til 0rsta veg-
og trafikkstasjon.

Dei tilsette ved trafikkstasjonen 1

0rsta, kunne 1 april 1994 ta i bruk
Bin ny og moderne stasjonsbygning.
I  samband med omorganiseringa
kunne del og ta i bruk elt heilt nytt
namn; 0rsta veg- og trafikkstasjon.
Med den nye stasjonsbygningen
kom veg-stasjonen inn under same
tak som det tildlegare biltiisynet, og
resultatet vart altsa ein kombinert

veg- og trafikkstasjon.

Noksa tilfeldig vert valget altsa
0rsta, nar vi no ska! ut og lodde
stemninga i Det nye Vegvesenet.

Minusgradene bit i kinna den korte
vegen fra bilen til stasjonsbygget,
men straks innanfor dorene vert eg
mott av to blide damer bak skran-

ken, og kulden er gloymd. Dei to
kontorfullmektigane svarer villeg
vekk pa sporsmala mine, og tyr til
hjelp hos kvarandre om eg skulle
sporje urimeleg.

- Overgangen til Det nye Veg
vesenet har vi eigentleg ikkje
merka sa mykje av, seier Tove
Brekke, og Siw Meek ma seie seg
einig i det.

- Det einaste ma vere at vi har fatt

vegsida inn pa avdelinga. Dessutan
er det nye og fleire saker i arkivet,
seier Meek. Arkivet er ein del av mitt

ansvarsomrade, og meir post har
fort til fleire saker og auka arbeids-
mengd. Ellers er arbeidsoppgavene
del same som for.

- Korleis har responsen fra publi-
kum vore?

- Kontakten med publikum er den
same som for. Namnet pa stasjo-
nen derimot, er ikkje det same, og

12



folk vert veldig forvirra nar vi svarer i
telefonen. Mange spor etter biltilsy-
net, og nokre trur del har ringt fell.
Det er ikkje aiitid like lett a vite kvar
ein ska! henvende seg, og somme
tider er det tvil ogsa fra var side, ler
dei to damene.

- Overgangen fra det gamie biltil-
synhuset til det nye trafikkstasjons-
bygget er vet star?

- JA! Her har vi betre plass, storre
arbeidsomrade og alt er tint og nytt.

Det nye bygget er utan tvil mange
gonger betre enn det gamIe, smiler
Siw Meek.
- Jau, vi har det flott her, men eg
treivst ogsa godt i det gamIe bygget.
Per var vi feerre og kom tettare pa
kvarandre, miljoet var veldig godt.
No nar vegsida har kome i same
bygningen, har vi fleire a forholde
OSS til, og vi kjem ikkje sa naert inn
pa kvarandre. Det er annleis, men vi
har det likevel «fole kjekt ilag», for-
tel Tove Brekke.
_ Vi har samankomst med vafler

kvar fredag, tilfoyer Meek. Da kosar
vi OSS veldig.

- Lever Det nye Vegvesenet opp til
forventningane?

Damene sokjer hjelp hos kvaran

dre. Dette var vanskeleg.
_ Hmm.. det trur eg ikkje eg tor
svare pa, seier Brekke. Eg trur det
er for tidleg a konkludere med noko
anno. Det forste halvaret har gM
noksa fort.
_ Forventningane var vel ikkje sa
store. Vi forebudde oss pa storre
samarbeid med vegsida, og kon-
takten med dei har som forventa
blitt betre. Naturleg nok oppstar det
somme tider konflikter mellom veg-
og trafikksida, men desse er til for a
leysast, seier Meek.

Pa eit kontor i produksjonsavde-
Ijnga finn vi ein herremann nedlest i
papir. Kontorfullmektig Roger Arne
Moltudal er travelt oppteken, men
tek seg iikevel tid til ein liten prat.

- Overgangen til Det nye Veg
vesenet har resultert i mykje meir
papirarbeid enn for. Den okono-

Forarkori

miske oversikta har heller ikkje blitt
betre, og det har vorte det dobbelte
med folk a forholde seg til nar det
gjeld personalansvar. Dette kan
sjolvsagt vere spesielt for 0rsta
distrikt, seier han.

- Er det uavkiarte sporsmai som
gjeld det nye systemet?

- Eg saknar ei okonomisk oppfol-
ging. Det har vore, og er enno
mykje rot med KROSUS-systemet.
Systemet held ikkje det som vart
lova, og greier heller ikkje a levere
dei etterspurde tenestene. No bor

Vegdirektoratet snart rydde opp.
Slik som det er no far ikkje persona-
let utfort arbeidet sitt pa ein tilfreds-
stillande mate.

- Lever Det nye Vegvesenet opp til
forventningane?

- Eg sit med inntrykk av at det har
vorte darlegare bemanning ute pa
vedlikehald, og det hadde eg slett
ikkje forventa. Som sagt har det
vorte merkbart meir av bade papir
og arbeid, og det var vel heller ikkje
akkurat slik som eg hadde tenkt.
Ellers sa synest eg det er vel tidleg
a uttale meg om Det nye Veg
vesenet, men eg haper og trur at
det vil kome mykje bra ut av det nye
systemet, seier han.

Kjenslene og erfaringane knytte til
Det nye Vegvesenet er altsa ulike.
Det er nok for tidleg a kome fram til

- Overgangen til Det nye Vegvesenet
har vi Ikkje merka sa mykje av, seier
Tove Brekke og Siw tVleek.

nokon konklusjon enno. Omskift-
ningsprosessen er i startfasen, og
det vil ta tid for ein kan sja korleis
det endelege resultatet vert. Sa far
vi da berre hape at den 1. juli 1995
vart ein milepael for ein ny og betre
tidsepoke i Statens vegvesen, seier
Moltudal, og far med seg dei to blide
damene pa det.

Hlld Nordal

Det har vorte merkbart meir av bide

papir og arbeid, fortel Roger Arne
Moltudal.
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Tunnelnedfart til turistbygda Hellesylt
I l

I  lopet av sommeren blir den sakalte «Bedehussvingen» pa Hellesylt i Stranda
kommune historie. Arbeldet med a bygge omiag 1 km ny nedfartsveg, som
inkluderer 370 meter lang tunnel, utvidelse av Hoge bru, omiegging av deler av
nedfartsvegen og trafikkregulerende tlltak 1 turistbygda innerst i Synnulvsfjoren
pa Sunnmore, er 1 god gjenge.

En grei jobb!
- Geologene sier det skal vaere vanskelig fjell.
Pravene som er gjort kan tyde pa et parti vanskelig
fjell i 0vre del av tunnelen. Hvor mye darlig fjell det
dreier seg cm vet vi ikke, men det kan vel Ikke vaere
verre enn at tunnelen skal vaere ferdig 1 lopet av som
meren.

- Bebyggelsen 1 skuddretninga medforer selvsagt en viss
fare for at vi kan skade noe hvis vi er uheldig. Det blir for-
siktig sprenging pa hele strekninga. Det er lite overdek-
ning og bus like ved, sa vi ma vaere varsomme. Na bar vi
riktig nok ei kirke og kirkeg^rd ikke sa langt unna linja vi
skal sprenge i, men jeg er belt sikker pa at vi ikke skal
gjore noe skade. Dette tror jeg er en ordinaer jobb uten
ukjente vanskeligbeter, sier Eriing Pilskog, som regner
med at neste oppdrag blir tunnel og rassikringsarbeid pa
riksveg 650 i Stordal.

Eriing Pilskog, 56 irig veteran med 30 ar bak seg som tunnel-
driver I More og Romsdal, regner ikke med a mote ukjente pro-
biem under arbeidet pi Heiiesyit.

opet av sommeren
fir turistbygda Hellesylt ny
nedfartsveg. Den omIag 1 km lange
nedfartsvegen, som Inkluderer

en 370 meter lang tunnel og
trafikkregulerende tlltak, erstatter
«Bedehussvlngen» og andre
problemer pa vegen ned mot sentrum.

Tunneldrlvlnga er kommet
godt I gang, og det arbeldes

to sklft pa en stuff.
Arbeidet foregir

i egenregi.

Prosjektleder Leif Husby regner med
at aniegget vil veere klart i lopet av
sommeren, midt under den storste
turisttrafikken.

- Apropos turisttrafikk, vi ma
prove a gjore unna den delen av
anieggsarbeidet som skap er trafikk-
problem sa tidlig som mulig i sesong-
en, for nettopp ikke a komme i konflikt
med turisttrafikken, legger ban til.

Nar anieggsarbeidet er avsluttet

og den nye nedfartsvegen til Hellesylt
ligger kjoreklar, er den bratte, smale,
kronglete og lite oversiktlige vegen
som i dag forer ned til sentrum av
turistbygda, blitt gagate og utkikks-

loype for opplevelseslystne turister
pa veg til eller fra turistmeteropolen
Geiranger.

Fra den sakalte «Helgesvingen»,
like ved nedkjorselen fra riksveg 60 til
Hellesylt, vil vegen i grove trekk folge
eksisterende trase til Hoge bru overst
ved tunnelapninga. Brua vil bli utvidet
til seks meters bredde og fa samme
standard som det ovrige veganleg-
get. I tillegg vil Hoge bru fa fortau. For
den som er lokalkjent kan vi fortelle at
tunnelen bygges i en svak bue, og vil
komme ut like ovenfor Arskogkvia.
Herfra blir det bygd noen bundre
meter ny veg mellom bygningene til

Trygg Trykk og Formvac, og fram til
campingplassen.

Prosjektet omfatter, i tillegg til tun
nelen, bygginga av en kilometer riks
veg samt trafikkregulerende tlltak i
sentrum. Det er bevilget 17,5 millio-
ner kroner til prosjektet.
- Nar det vi snakker om trafikkreguleren
de tlltak gjelder dette oppstillingsplassen
ved ferjekaia som blir utvidet og far
endret adkomst bak aniegget til Stranda
og Sykkylven Billag. Etter planen skal
tunnelmassene, som vi ikke trenger til
veganlegget og oppstillingsplassen,
mellom annet brukes til videre utfylling
her pa Hellesylt, forteller Leif Husby.

Hyggelig gjensyn!
Jo da, det var da byggelig a treffe en gammel kjenning.
Han vil belt sikkert vaere like trofast og arbeidsvillig som
for vi solgte den.

Boreriggoperator Ole Dalebo nikket gjenkjennende til

sin gamie «arbeidskamerat» fra tunneldrlvlnga i
Innfjorden og Mandalen, for ban varsomt strok bandflata
over instrument- og betjeningspanelet.

Boreriggen ble solgt til Statens vegvesen Sogn og
Fjordane etter at rassikrigsarbeidet pa riksveg 9 var gjort,
men er altsa leid inn for bygginga av tunnelen fra riksveg
60, under den vanskelige «Bedebussvingen>> og ned til
Hellesylt sentrum. Med boreriggen folger servicemann
fra nabofylket.

Tunnelen vil bli drevet i egenregi med egne folk, mens

det er inngatt avtale med entreprenor om opplasting og
transport av steinmassene fra tunnelen.

Boreriggforer Die Dalebo motte en gammel kjenning pi
Heiiesyit.
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Arbeidet med trafikktrygging
ma drivast kontinuerleg og
systematisk.

Kommunalt trafikktryggingsarbeid bar
difor vore eit satsingsomrade for
Fylkestrafikktryggingsutvalet (FTU)
dei tre siste ara.

Arbeidet med trafikktrygging ma
drivast kontinuerleg og systematisk.
Kommunen ma vere bevisst det

arbeidet den gjer, siik at det er noko
ein vil gjere og ikkje noko ein vert
palagd. Arbeidet ma ikkje vere prega
av einskildpersonar og eldsjeler, men
vere strukturert og sett i eit system
som sikrar samanheng i aktiviteten.

Dette kan ein best gjere i ein styrt
prosess som forer fram til eit produkt,
ein trafikktryggingsplan. Prosessen
fram til den ferdige planen kan vere
like viktig som sjolve planen.
Prosessen vil kunne bevisstgjere
aktorane i kommunen om kor viktig

trafikktryggingsarbeidet er for inn-
byggjarane i kommunen.

Lagar kommunen ein trafikktryg
gingsplan, vll det alltid fylgje med
okonomiske konsekvensar for kom

munen. Gjennom prosessen med
utforming av trafikktryggingsplanen,
ma det belle tida ligge eit fundament i
okonomi og budsjett. Samstundes er
det minst like viktig at prosjektet og
prosessen bar «politisk tyngde».
Politikarane ma ville gjere dette arbei
det, og avsette dei midlane som er
nodvendige, elles er prosessen
«d0df0dd».

Nokre av mala med a lage kommu-
nale trafikktryggingsplanar er a:
- Samordne trafikktryggingsarbeidet

i kommunene i eit langsiktig per-
spektiv som forer til eit varig tverr-

Manglar
malstyring
og

heilskap

Trafikktryggings
arbeidet i kommunene i

More og Romsdai bar
ikkje vore tiistrekkjeleg
malstyrt, og manglar
difor heilskap og konti-
nuitet. Det kommunaie

trafikktryggingsarbei
det bar vore prega av
tilfeldige og enkelt-
staande prosjekt, utan
systematikk og lang
siktig planiegging.

fagleg og sektorovergripande
samarbeid.

Syte for eit betre grunnlag for a
trekkje slutningar gjennom regis-
treringar, analyser, og vurdering
av effekt i planprosessen.

Setje trafikktryggingsarbeidet pa
dagsorden i kommunene. Motiv-
ere for a auke loyvingane, og gje
trafikktryggingsarbeidet bogare
status.

Syte for at planprosessen forer til
informasjon, medverknad, og poll-
tisk vilje til tiltak. Eit delmal er at
alle dei som skal ta del i planpro
sessen vert oppdaterte og moti-
verte for trafikktryggingsarbeid.

Utvikle bandlingsprogrammet/
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Prosessen vil kunne bevisstgjere

akterane i kommunen om kor viktig
trafikktryggingsarbeidet

er for innbyggjarane

trafikktryggingsplanen til a verte

ein integrert del av kommunen
sine rullerande planar (kommune-
delplan, temaplan trafikktrygging).

Etter ei sporjeundersoking vart det
plukka ut tre kommuner i fylket til a
vere med i eit proveprosjekt, med
sikte pa a utarbeide handlingsplan for
trafikktrygging. Dei tre kommunane
vart Alesund, Fraena og Tustna.

Bin utarbeidd planmal skulle hjeipe
kommunene i prosessen fram til ein

ferdig handlingsplan for trafikktryg
ging. Planmalen tek utgangspunkt i at
det vert oppretta ein lokal prosjekt-

organisasjon med politisk medverk-
nad. «Medeigarskap» er sentralt i
denne fasen. Prosjektorganisasjonen
skal gjennom a fylgje planmalen
kome fram til fysiske og haldnings-
skapande trafikktryggingsaktivitetar i
kommunen.

Per Gjerde

Tustna f0rst
i l0ypa
Arbeidet med a fa fram kommuna-

le handlingsplanar, er inne 1 det
tredje aret. Arbeidet med planma
len bar vore grundig og omfattan-
de, og vi trur at ein er komen fram
til ein mal som alle kommunene

kan brake i sitt arbeid for ein tra-
fikktryggingsplan for kommunen.

Vi er no komne fram til fase fire;
gjennomforing av planprosessen i
fleire kommuner. Alesund, Fraena
og Tustna er komne til tre ulike sta-
die i denne fasen.

Tustna kommune er den kommu

nen som bar kome lengst i plan
prosessen. Dei har folgt planmalen,

henta inn nodvendig grunnlags-
materiale, og kome fram med eit for-
slag til trafikktryggingsplan for kom
munen. Planen inneheld fysiske til-
tak og haldningsskapande/atferds-
fremjande tiltak.

Alesund kommune har kome lift
kortare i sjolve prosessen, og er no
inne i ei stor og vanskeleg registre-
ringsfase. Alesund er ein stor kom
mune, og dette gjer at registrerings-
arbeidet her blir meir omfattande

enn i for eksempel Tustna.
Planprosessen i Alesund har til no
vore spennande a folgje. Den har
fort til engasjement, og del som tek
del i prosessen har vorte oppdaterte
og motiverte for det vidare trafikk
tryggingsarbeidet i kommunen. Ein
ventar med spenning pa den ferdige
malen.

Frsena kommune er komen kor-

tast i prosessen. Dei har sagt seg
village til a vere med i prosessen
fram mot ein trafikktryggingsplan for
kommunen, men til no er det ikkje
gjort mykje i det arbeidet. Det har
vore awikla mote mellom FTU og
Freena kommune, men der star pro
sessen fast i dag. Sekretariatet skal
imidlertid ta kontakt med Freena pa
nytt for a skunde fram arbeidet.

Fylkestrafikktryggingsutvalet har
brukt, og vil bruke mykje tid pa
arbeidet med kommunale handlings-
planar for trafikktrygging i tida som
kjem. FTU vil ogsa gje okonomisk
stotte til gode trafikktryggingstiltak i
provekommunene.

Per Gjerde
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Rutiner ved tildeling av midlane er at
kommunen i st0rst muleg grad iegg til
rette, prioriterer og sender inn sekna-
der pa aktuelle prosjekt til vegkonto-
ret. Aksjon Skoleveg-midlane kan til-
delast prosjekt pa fylkesvegar og
kommunaie vegar, og skal i utgangs-
punktet fordelast mest muleg likt mel-
lom desse. Malet med tildelingane er
§ sikre, ikkje berre barn pa skuleveg,
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men heile trafikkmiljoet der barn og
ungdom ferdast.

Vi spurde ansvarleg for Aksjon
Skoleveg 1993, avdelingsingenior
Per Woldstad p§ vegkontoret, om kva
desse aksjons-midlane bar vore
tenkte til.

- Tiltaka bar vore retta mot A betre

forbolda for barn pa skuleveg, og for
del mjuke trafikantane. Mesteparten

60 miLlic
Kvart ar kan kommu-

nene i fylket fa tildelt
midlar for a tryggje
skulevegen til barn
og unge. Av dei 38
kommunene 1 fylket,
er det godt over 30
som kvart ar sokjer
om dette tilskotet. I

perioden 1980-1995
er det tllsaman loyvd
31,5 millionar sentra-
le Aksjon Skoleveg-
midlar, til prosjekt
pa fylkes- og
kommunevegar.
Samla er det utfort
Aksjon Skoleveg-
prosjekt for over
60 millionar kroner i
More og Romsdal.

Ruth Myklebust tek over ansvaret for
Aksjon Skoleveg etier Per Woldstad. Dei
fortel at mesteparten av midlane har vore
nytta til bygging av gang- og sykkelvegar.
(Foto: Hild Nordal)

av midlane bar vore nytta til bygging
av gangVsykkelvegar. Kvart ar vert
det i fylket vart bygd fleire kilometer
gangveg for desse midlane. Det vert
og utfort mange andre tiltak for a
betre forbolda for fotgjengarar.
Aksjon Skoleveg-midlane er nodven-
dige for at kommunene skal kunne
gjennomfore slike prosjekt, seier
Woldstad.

nar til Aksjon Skoleveg
- Korleis har dei utdelte midlane
vorte brukt?

- Til kvart prosjekt i denne perioden
er det i gjennomsnitt loyvd 70 000
kroner, og tram til 1993 bar det vore
lite tilbaketrekking av midlar pa grunn
av ugjennomforte prosjekt. I ar matte
dessverre midlar tildelt i 1993 trek-
kjast tilbake fra ein del av kommune
ne i fylket. Bakgrunnen for dette er at
fristen for gjennomforinga av Aksjon
Skoleveg 1993 bar gatt ut. Kom
munene Eide, Gjemnes, Midsund,
Norddal, Stordal, Sande og Surnadal
ma sja seg noydde til a betale tilbake
tilsaman 437 000 kroner fra den
sentrale Aksjon Skoleveg loyvinga.
Aukra kommune derimot, bar gjen-
nomfort vellukka Aksjon Skoleveg-
prosjekt, og fatt mykje ut av pengane.
Dei tilbaketrekte midlane vil sjolvsagt
verte fordelte pa nytt til aktuelle
prosjekt.

- Er dette ein ny tendens?

- Eg ser ein samanbeng i det at dei
raka kommunene er relativt sma
kommuner. Grunnen til at prosjekta
ikkje bar vorte gjennomforte kan vere
at staben i kommunen er liten, og i til-
legg er nedlest med andre saker som
av ulike grunnar far bogare prioritet. 1
motsetning bar bykommunene ein
storre stab, og av den grunn storre
kapasitet til a fa gjennomfort prosjek
ta dei bar pa gang.

Eide kommune er ei av kommunene i
fylket der Aksjon Skoleveg-prosjektet
1993 ikkje vart pabegynt.

Fra Eide kommune har vi fatt vite

at andre trafikktiltak fekk bogare prio
ritet enn Aksjon Skoleveg-prosjektet.
Trafikkregulering i sentrum tok for

lang tid, slik at Aksjon Skoleveg ikkje
kunne gjennomforast innan fristen.
Utbetringa av Eide sentrum er eit
omfattande prosjekt som enno ikkje
er fullfort. Skulane i Eide ligg i gang-
avstand fra sentrum, og kan pa
denne maten likevel fa nytte av dei
alike tiltaka i sentrumsomrada.

I  Aukra kommune vart Aksjon

I Eide vert andre trafikktryggingstiltak prioritert bogare enn Aksjon Skoleveg....
....medan Aksjon Skoleveg var eit bevisst valg 1 Aukra kommune.

Skoleveg-prosjektet 1993 gjennom
fort med godt resultat.

Aukra kommune fortel at dei
badde utarbeidd detaljplan for Aksjon
Skoleveg pa forehand, og at prosjek-
tet vart gjennomfort utan problem.
Her vart det bygd gangveg mellom
sentrum og skule, som del av eit
storre vegprosjekt. Aksjon Skoleveg-
prosjektet var eit bevisst valg fra kom

munen si side, og vart prioritert for
ulike andre prosjekt. Midlane fra
Statens vegvesen var ein avgjerande
faktor for gjennomforinga av tiltaket.

Hild Nordal
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Interessen for a drive ferjesambandet
Aursnes-Magerfiolm pa riksveg 60 er

star. Kapasiteten ska! ekes fra to 50 bilers
ferjer til 125-150 personbiieneheter

fordelt pa to ferjer. 11995 bie det fraktet
495 000 biter over Storfjorden.

Seks ferjeselskap tok

opp kampen med

More eg Romsdal

Fylkesbatar A/S cm a

drive ferjesambandet

Aursnes-Magerholm

pa riksveg 60. 1 iopet

av mars maned er det

klart cm det fortsatt

vil vaere ferjene med

guie og svarte ringer

rundt skorsteinen

som frakter biier og

folk over Storfjorden.

KOIMM

kroner, er iikevel forskjellen mellom
laveste og nest laveste pa under 5%.
Hvilken betydning kan dette fa?

- I anbudsgrunnlaget er det lagt inn
visse forutsetninger dersom forskjel
len I anbudsprlsen er 5% eller mindre.
Dette opplever vl na, og det betyr at
flere tllleggskriterler kan bll vektlagt
dersom kampen star mellom disse to.
Ferjenes bll- og passasjerkapasltet ut
over minumumskravene, mlljostan-
dard og ferjenes utforming, opplegg
for rutelnformasjon, elektronlsk blllet-

terlngssystem, generell publlkums-
servlce og kvallteten for de relsende
er noen av kriterlene som kan bll vur-

dert dersom det til slutt star mellom to

anbud hvor forskjellen I anbudsprl
sen er 5% eller mindre, forteller Leiv

Heggstad.

Atte anbud fra syv anbydere var det
trafikksjef Arne Johnsen, seksjonsleder

Ivar Hoi (bak t.h.), juridisk forstekonsulent

Torbjorn Hauso, sekretaer Unni Vassgard
og okonomisk forstekonsulent

Leiv Heggstad (t.v.) kunne telie opp.

De syv ferjeselskapene leverte Me
anbud som varlerte fra godt og vel
125 mlllloner til knappe 179 mlllloner
kroner. En av anbyderne leverte to
alternative anbud. Ingen var uten-
landske. Okonomlsk konsulent Leiv

Heggstad ved vegkontoret, som bar
utarbeldet anbudspaplrene og som
bar foretatt en noyaktig kontrollreg-
nlng og gjennomgang av anbudene,
forteller at anbudsnemdas Innstllling
vil forellgge senest 1. mars.
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Hvorfor lyse ut ferjesamband pa
anbud?

- Bakgrunnen for at det I denne
omgang ble ^pnet for anbud I fire
riksvegferjesamband er at Samferd-
selsdepartemenet onsker a prove ut
de mullgbetene dette kan gl styres-
maktene I og effektlvlsere ferjedrlften
I  landet. De tre andre sambandene er

Leirvlk-Ranavlk-Sunde ph. riksveg
544 I Hordaland, Mannbeller-Fodnes

pa riksveg 5 I Sogn og Fjordane og
Nesna-Levang p^ riksveg 17 i
Nordland.

- Jeg regner med at en avtalelnnga-
else mellom Vegdirektoratet og sel-
skapet som f^r anbudet vil bll foretatt
om kort tid. VI bar planlagt oppstart I
sambandet til 1. September neste ar.
Kontraktstlden er satt til fem hx og
fire maneder, fra alts§ 1. September
1997 til 31. desember 2002, forteller
Heggstad videre.

I  det traflkksterke sambandet pa
Sunnmore fraktet to 50-bilers ferjer
ifjor 495 000 bller over Storfjorden.
Kapasiteten skal okes til 125-150
personbllenebeter fordelt ph to ferjer
som I storst mullg grad er like stor.
Det er og krav om at ferjene skal ba
passasjersertlflkat p^ minimum 5
ganger personbllkapaslsteten.

_ Selv om anbudene varlerer fra vel

"125 mlllloner til knapt 179 mlllloner
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Dette omradet pa Blindheim er eit godt eksempel pa sveert skjemmande terrenginngrep.

VISUELL

FOR-

S0PLING

I Spjelkavika finn vi ein st0yskjerm med simpel materialbruk, og med klumpete og bas-
tant utforming.

Merete Stokke pa vegkontoret i
Molde, hadde i 1995 hovudansvaret
for kartlegging av landskapstilstanden
i More og Romsdal. Kartlegginga er
ein del av NVVP, og vert gjennomfort
i heile landet.

- Landskapsregistreringa tek fore seg
del estetiske og visuelle verdiane
iangs vegen, med fokusering pa det
negative. Eksempel pa element som
vert registrerte, kan vere stygge fjell-
skraningar, fyllingar, overdreven skilt-
bruk, mykje autovern, utflytande
areal, skrikande reklame og bensin-
stasjonar, forklarer Stokke.

- Omgrepet landskap vert delt inn
i deltema landskapsbilete, naturmiljo
og kulturmiljo. Problemsoner skal
skildrast med grad av problem, dvs.
problemniva. For a kome tram til
problemnivaet, vert pakjenningar og
verdien til landskapet samanstillt,
seier ho.

- Pakjenning er uttrykk for eit land-
skapsmessig problem som skuldast
vegen, gata eller omgivnadene deira.
Verdien til landskapet vert vurdert for
kvart av del tre deltema. Langs veg-
strekningar vert pakjenningar vurder-

Ein annan stad i Spjelkavika finn vi denne undergangen, som slett ikkje verkar spesieit
innbydande.
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i arbeidet til Statens

vegvesen med a redusere
milje- og trafikktryggleiks-
problemet langs
eksisterande vegnett,

Inngar satsing pa
utbetring av gater og
vegar. «Problemsoner -
miijo og trafikktryggleik
langs eksisterande veg-
nett» er ei metode for

samla a vurdere tema

stoy, luftureining, trafikk
tryggleik og landskap.
Landskapsregistreringa

bar forst kome pa dags-
orden no i seinare tid.

/■ id * • * . ' t

Eit vakkert tre er eit positivt element som bar bevarast.

' I

te og registrerte manuelt pa kart, og
dokumenterte med foto. Landskaps-
malinga vert tii slutt sett saman med
dei andre problemsonene; stoy, luft
ureining og trafikktryggleik. Faktorane
vert vurderte i ein heilskap, og utifra
dette vert det igjen vurdert kva tiltak
ein skal setje i gang, fortel ho vidare.

- I sommar var eg ute pa eiga hand og
registrerte landskapstilstandar i fylket
vart. Det var mykje feeit a sja langs
vegen. Det er tydeleg at det tidlegare Nervesundet er vegen med dimensjonar og bruer, ei stor pakjenning for kuiturmiijo-
har vore tenkt lite pa estetikk. ef.

I More og Romsdal vert vegstrekning-
ane valde ut pa grunnlag av trafikk-
mengde og fart. Med bakgrunn i dette
er det berre store tettstader og byar
som har vorte registrerte. Positive
element vert ogsa teke notis av, og
merka som viktige a bevare. Pa strek-
ningar med negative element, vert
pakjenninga og landskapsverdien
skildra.

_ Malet er at Vegvesenet skal utbetre
dei utvaide probiemomrada, og heve
kvaliteten pa naermiijoet slik at det
vert triveleg for dei som ferdast der.

Hiid Nordal

Svaert dominerande terrenginngrep og kunstige betongkonstruksjonar.
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LE TIDE
lit^' i

I

Oppsynsmann Kjelt Sagli (tv.) og John
Amundsgird i en avslappende samtale
over en fenderstokk.

- Mye av virksomheten ved plateverkstedet har de siste arene vaert
konsentrert omkring ferjekaiproduksjonen. Verdien pa delproduksjo-
nen vi utforer er beregnet til 50 000 kroner I gjennomsnitt for hver
ferjekai, fortelier oppsynsmann Kjell Sagli.

Plateverkstedet pa vegsentralen
sysselsetter 12-13 mann. Om det
enna er piass pa sidene i ordreboke-
ne for 1996, har likevei tilgangen pa
oppdrag vaert sa god at Kjell Sagli
ikke regner med store tomrom i pro-
duksjonen i verkstedhallen i lopet av
4rets seks forste maneder.

- Delproduksjonen til ferjekaiene
betyr mye for virksomheten ved verk-
stedet. Selv om en god del av pro-
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duksjonen er konsentrert om nettopp
det a bygge ferjekaier, har vi likevei
flere bein a sta pa. Smaoppdrag vil
det vaere, og er ogsa mye av. Vi har
folk ombord pa «Knusaren», og noen
av guttene er engasjerte med grunn-
boring.
- Mye av arbeidstida om vinteren

g^r ellers med til reparasjon av ploger
og broytesutstyr. Etter broytesesong-
en ma vi avsette tid til overhaling og

oppretting av stroapparater, og til
utstyr som ellers har vaert i bruk til

vintervegvedlikeholdet. Dette arbei-
det far forsteprioritet.

Vi har ganske nylig avsluttet pro-
duksjonen av 230 meter brurekkverk.
- Snekkerverkstedet, som sorterer

under plateverkstedet, har ogsa fM
mange oppdragsgivere og en fin
ordretilgang tidligere i ar. Snekkerne
har en 453 meter lang stoyskjerm til

riksvegsveganlegget pa Solevags-
eidet under produksjon. De svaert
miljovennlige stoyskjermene, som
ikke har et belegg med giftig impreg-
nering, skal vaere ferdig i lopet av
varen. Skjermene er av samme type

som alt er montert i Spjelkavika. Jeg
kan ikke huske at vi noen gang har
hatt en storre enkeltordre enn dette
pa snekkerverkstedet. Ordren er pa
mer enn en halv million kroner. Det
skal og produseres et storre toalett-
hus til den populaere og mye brukte
rasteplassen pa Rottoya, pa riksveg
680 i Aure kommune. Huset er av
samme type som er montert ved riks

veg 1 midt pa 0rskogfjellet, og ved
Eidsdalsvannet pa riksveg 63 mot
Geiranger. Vi inne i en hektisk perio-
de pa snekkerverkstedet. Det hadde
vaert fint a hatt ekstra folk og sette pa,
sier Kjell Sagli.

Men det er altsa likevei delproduk
sjonen til de mange ferjekaiene som
er hovedbeskjeftigelsen for plateverk
stedet. Na foregar produksjonen av
fenderstokker, oppheng, fenderverk,
rekkverk, kjorebruer og andre stal-
deler og komponenter til kaiene for
fulit i den forholdsvis nye verksted
hallen pa Are. Pa rekke og rad pro
duseres det deler til nye ferjekaier
og til reparasjon og utbedring av
ferjekaiene pa Rykkjem og Kvanne
pa Nordmore, Arvik, Geiranger og
Lauvstad pa Sunnmore, Hollings-
holm og Haroy i Romsdal og til
kaier i Troms fylke.
- Det er rimelig hektisk for

tida. Vi deltar ikke bare i selve
ferjekaiproduksjonen. Vare folk
er ogsa med nar kaiene monte-
res, og andre reparasjons- eller
serviceoppdrag skal utfores.

Og de er det mange av - til
tider over hele landet.

-Det er nettopp vart sterke
engasjement og kanskje var
faglige dyktighet i ferjekaipro
duksjonen som gjor at vi har
det stramt for tida, avslutter
en fornoyd oppsynsmann
Kjell Sagli.

Smaoppdrag
utgjor en viktig
del av virksom

heten ved plate

verkstedet. Her er

ReidarAandal

(t.v.), John
Amundsgird og
Ole Rekdal i arbeid.

Snekkerne SIgmund
Myhren (t.v.) og Jofred
Klauset har hendene

fulle med produksj'on av
stoyskjermer og
toaletthus.
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HMS i praksis:

JlnMa JirtnfjgiTip;
For to ar sidan blei den forste utg^va
av HMS-boka ferdig. Boka sitt hovud-
bodskap er a forebyggje skader og
ulukker pa arbeidsstaden. Men er det
trong for dei store investeringane og
forbetringane for a gjere jobben tryg-
gare?

Nei! Som oftast viser

det seg at med litt vel-
vilje, at ein er litt
smart og at ein med
nokre enkle handgrep
og endringar p§
arbeidsplassen er det

som ska! til for a

gjere arbeidsstaden
tryggare og dermed
ein trivelgare stad a
vere.

Vi var nysgjerrige pa a
sja HMS i praksis, og
tok turen innom de for-

skjellige arbeidsplassa-
ne pa vegsentralen pa
Aro. Snekkar Jofred
Klauset bar ein arbeids-

plass full av farer om ein
ikkje er merksamme p§
dei og tek sine forhalds-
reglar.

- Se her, seier han og viser
OSS planhovelen. Det er
ikkje mogleg a hoyre om den
gar nar alle de andre maski-
nane braker samstundes.

Planhovelen kan vere farleg
om du i eit ubetenksamt oye-

blikk legg handa ned pa sylin-

0verst: - Eit enkelt vem var alt som

skulie til for a gjere planho velen
tryggare mot uhell, sler Jofred Klauset.

Etter at avtrekksvlfta vart flytta opp
pa veggen, blel arbeldsmlljoet til
Aksel Mork betre. Her I samtaie med

Knot I. Braute.

- Denne frlskluftshjelmen er til god
nytte, seler Palmar Orset.

dren. Det vi gjorde var a lage eit
enkelt vern som dekker sylinderen
nar maskina er i bruk. Med eit enkelt

handgrep, billeg og selvgjort fekk vi
det vernet vi trengte. Oppfinnelsen
verkar godt, seier Jofred Klauset.

Pa andre sida av veggen held billak-
keringsverkstaden hus. Den som har
vore i ein lakkeringsverkstad, veit kor-
leis det er. Og nettopp avgassar,
smuss og skarp lukt gjorde arbeids-
dagen for lakkerer Aksel Mork lite
triveleg.

- Problemet mitt var luftinntaket og
avtrekingssystemet. Avtrekksvifta var
plassert pa gal stad silk at den ikkje
ga nok effekt. Dette gjorde at jeg ube-
visst trakk i meg gassane og vart der
med gassforgifta. Luftinntaket blei
flytta opp pa vegen og i god avstand
fra der eg sto og lakkerte. Dette
saman med nokre andre sm^ forbed-

tingar var alt som skulle til for a gjere
arbeldsmlljoet mitt mykje betre, fortel
Aksel Mork.

Sveising kan vaere bunden med ein
viss fare. Sveiseflammane, avgassane
og den intense heten er det mange
som har fatt fole. Palmar Orset pa
plateverkstaden er ein erfaren svei-
sar. Friskluftsthjelmen er ein nyttig
reiskap, som verte nytta blant sveis-
arane.

- Alle ma vi vere interessert i a redu-

sere talet p§ skadar og ulykker og
betre det totale arbeldsmlljoet. Eg er
godt fornoyd med dei enkle tiltaka pa
maskinavdelinga. La dei vere eksem-
pel til etterfolging, seier verneleiar
Knut Stokkeland.



Stein
Opp og ned og att og fram.
20-30 ar, det er aldeles ei skam!

Men no er det sikkert, som amen og las:
Kaia ska! byggast, diskusjonar til tross.
Staden er fastlagt og teikningar klar,
men - mangia det noko? Kva trur du det var?

Stelnlll - Del kloke bar tenkt, og prover er gjort,
men den massa var Ikkje rette sort.
Og same kva del bestemmer seg for,
sa vil det bli det bll skjemmande spor.

Marakstranda med urene gra -
Kva gjer vel elt krater til eller fra?
Der ramlar stelnras kvar enda var,
men Ingen snakkar om skjemmande sir.
Transporten er kort og vegen brel,
og finanslerlnga skulle vere grel,
men elt sir i naturen skjemmar si fort
nir det er sir naturen Ikkje sjolv bar gjort.

Flydalsstelnl Tru kor det gir?
Vegen bar runda sine 100 ir,
og tenk om der svlktar ein gamal mur.
Elt stelnlass er tyngre enn nokon trur.
Det ristar og ramlar si grunnen skjelv.
Kanskje alt bamnar nedl ei elv.

Steinen i sentrum. Han er freda. Er du pi styri
Han liknar pi Indlas beilage kyr.
Han kan ikkje kloyvasti
Nei ban mi ikkje royvasti
Di beller med lekter, men ban vert dyr

Eg trudde eg visste kor sakene stod.
Eg trudde ber var gristein I overflod.
Men boyr, godt folk: Eg bar eIn ide,
som ikkje lagar sir, ferdig med det.
Ta steinen fri botnen av vir lange fjord
si vert der Ingen skjemmande spor.

4%

Petra Moen

*

;fra avisS «Su|inm0ringen» Qktober -95. (Foto: Kurt Lodeen)
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Rundt om

i fylket

J^ndfast i,jdure
Da Aursundprodjektet blei
opna i fjor haust, blei
Ertvageya samstundes

knytt til Aure fastland. I
februar skjedde ei ny

samankopling i gasskom-

munen pa Nordmere. Da
samankoplinga av Drom-

nessundbrua var eit fak-

tum, vart fastlandsdelen av

Nordlandet knytt naerare til

Aure sentrum. Dromnes-

sundbrua, som ligg mellom
fylkesvegane 360 og 361,
vert ferdig i mai, Resten av
veganlegget til Tjeldberg-
odden er venta ferdig

lengre ut pa sommaren.

Jubilanter

Vi gratulerer
50 dr
Norleif Aspehjell,
6215 Eidsdal, 5. februar

Sigrid Fuglevaag,
6610 0ksendal, 3. mars

Gunnar Flemmen,

6456 Skala, 20. mars

Helga Fr0ysa Nordang,
6200 Stranda, 5. april

Tove Strandman, 6035

Fiskarstrand, 3. mai

Jolin M. B^verfjord,
6660 B^verfjord, 5. mai
Kari Melby, 6400 Molde,
18. mai

60 dr
Leif Lillevik, 6456

Skala, 29. januar

Jon R. Thoresen, 6387

Vagstranda, 20. februar
Lever Legernes, 6384

Vikebukt, 13. mars

Kristian M. Ellevset, 6650

Surnadal, 15. mars

Oie Eiias Misund, 6390

Vestnes, 1. mai

Forste-

sekret^rane

Marit

Flalvorsen

(t.v) ved

administra-

sjonsavde-
linga pa veg-
kontoret (t.v.)
eg Nacy
Austigard

ved eige-

domssek-

sjonen kun-

ne i fiaust

sja tilbake

pa 25 ars virke i Statens vegvesen. Den gamie
og fine tradisjonen med at jubilantane fekk kvar sitt arm-
bandsur blei godt teke vare pa ogsa denne gongen.
Sistesida gratulerer!

I pensjonistane sine rekkjer
Klara Smage fiar gatt over i pensjonistane sine rekkjer.
Under julekaffien blei ho heidra med gaver og blomster.
Fra Statens vegvesen fekk ho to lysestakar i solv, og fra
gavekassa ved vegkontoret, fekk ho overrekt ein krys-
tallbolle. Det var administrasjonssjef Knut Nauste som
helsa fra kollegane pa vegkontoret og som stod for
gaveoverrekkinga. Klara Smage var tilsett i Statens veg
vesen i 20 ar.

w.

Statens vegvesen
M0re og Romsdal


